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 اتصال پیام رسان های بومی
 در هفته آینده 

یک مقام مســئول در وزارت ارتباطات و فنــاوری از رونمایی 
طرح اتصال )اینترکانکشــن( پیام رســان های بومی در اوایل 
هفته آینده خبر داد. به گزارش مهر، امیر لاجوردی، مدیرعامل 
شرکت ارتباطات زیرساخت گفت: این طرح طبق وعده وزیر 
محترم تا پایان سال رونمایی خواهد شد. عیسی زارع پور، وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات پیش از این با اشــاره به حمایت 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات از پلتفرم های داخلی تأکید 
کرده بود: همه همت ما بر این اســت که از پلتفرم های داخلی 
حمایت کنیم تا به بهترین شکل و کیفیت بتوانند پاسخگوی 

نیازهای مردم باشند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات همچنین گفته بود: یکی دیگر 
از اقداماتی که در دســت انجام اســت، به اصطلاح آماده سازی  
»اینترکانکشــن« اســت. در این روش، پیام رسان های داخلی 
می توانند بین خودشــان پیام رد و بدل کننــد. همچنین کاربر 
می تواند به پیام رســان مورد علاقه خود اجازه دهد  از ســایر 
پیام رسان ها برایش پیام ارسال شــود، بنابراین این مسئله در 

دست اقدام است و تا پایان سال انجام می شود. 

به مرور زمــان درحــال  مایکروســافت 
کاهــش محدودیت هــای چت بات بینگ  
چــت اســت. در جدیدتریــن دور از ایــن 
کاهــش محدودیت هــا، تعــداد پیام های 
روزانه برای تعامل با این هوش مصنوعی 
از 120پیــام، بــه 150پیــام افزایــش یافتــه 
اســت. »یوســف مهدی« یکی از مدیران 
مایکروســافت، گفت: این محدودیت ها 
در گذشــته به ترتیب برابر با 8 و 120 پیام 

بودند.

150
پیام

معاونــت علمــی اعــام کــرد براســاس 
تفاهمنامــه بــا وزارت صمــت، مشــوق 
2هزارمیلیــارد تومانــی بــرای بنگاه هــای 
متوســط و بــزرگ عضــو کنسرســیوم های 
صنعتــی دانش بنیــان ارائــه می شــود. 
توافقنامــه همــکاری میــان »معاونــت 
علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
ریاســت جمهوری« و »وزارت صنعــت، 
معــدن و تجارت« بــا هدف اتصــال صنایع 
بزرگ به نوآوری هــای دانش بنیان ها امضا 

شده است.

2هزار
میلیارد تومان

اینترنت

عدد خبر

مقررات تأمیــن برق مراکز اســتخراج 
رمزارز در حالی تصویب شده که بهای هر 
کیلووات ســاعت برابر با قیمت میانگین 
صادراتی و براســاس نرخ تسعیر سامانه 
نیما 2530تومان تعیین شــده است. این 
نرخ درحالی که برای 3 ماه تعیین شــده، 
اما مقررات مربوطه تخفیف هایی هم برای 
مراکز درنظر گرفته است. با این حال، فعالان 
استخراج این تعرفه گذاری را با ابهاماتی 
همراه می دانند که مانع از سرمایه گذاری 
در کشور می شود. به گفته آنها، آنچه در این 
نرخ  گذاری مشاهده می شود، نبود شفافیت 
و حجم و تناسب وزنی میانگین صادراتی، 
رعایت نشدن ضریب تکرار شوندگی نرخ 
در کل سال، محاسبه هزینه های نیرورسانی 

و هزینه های پروژه های صادراتی است.

   روش های متنوع تأمین برق
علی بابک نیا، رئیس کارگروه استخراج رمزارز 
انجمن فناوران زنجیــره بلوک در گفت وگو با 
همشهری با اشاره به اینکه وزارت نیرو به عنوان 
اصلی ترین دستگاه مرتبط با صنعت استخراج 
رمزارز در تاریخ 22اسفند1401با یک تأخیر 
4ماهه مقررات مصوبه هیــأت وزیران را ابلاغ 
کرد، به ابعاد مثبت این آیین نامه اشاره می کند. 
بابک نیا با تاکید بر تنــوع در روش های تامین 
برق ماینرها در مقایسه با دوره قبلی می گوید: 
»پیش از این، متقاضی مجاز بود یا از برق شبکه 
یا از طریق شــبکه گاز و نیروگاه خودتامین، 
نیاز خود را بــرآورده کند. در مصوبه جدید اما 
سبد متنوعی از روش ها مشــاهده می شود و 
این اختیار به متقاضی داده شده که به صورت 
همزمان از 5روش تامین برق بهره ببرد.« او، 
این روش ها را شــامل دریافت برق از شــبکه 
سراسری، احداث نیروگاه گازی کوچک  مقیاس 
خودتامین خودمصرف، استفاده از گواهی های 
صرفه جویــی و بهینه ســازی ، اســتفاده از 
نیروگاه های تجدیدپذیر و استفاده از ظرفیت 

گاز فلر می داند.

   درخواست رعایت انصاف
رئیس کارگروه استخراج انجمن بلاکچین با تأکید 
بر اینکه فعالان صنعت استخراج تقاضای برق ارزان 
ندارند، بلکه به دنبال نگاه قانونی همه جانبه هستند، 
معتقد است که در این تعرفه گذاری به وضوح تخلف 

مشاهده می شود.
بابک نیا با اشــاره به اینکه در یک محیط شفاف با 
بررسی میانگین های وزنی و میانگین های ساعتی 
نرخ برق و گاز می توان جلوی این اختلاف را گرفت، 
می گوید: »وقتی نرخ گذاری پشــت درهای بسته 
صورت می گیرد و پس از آن می گویند همین است 
ولاغیر، شــائبه هایی را دامن می زند که شایســته 

دولت مردمی نیست.«
او بــه ابهام و تخلــف بزرگ تری اشــاره می کند و 
می گوید: »وقتی یک محصول صادر می شود، قطعا 
تعرفه آن بیشتر از تعرفه داخلی است. اما یک تفاوت 
مهم وجود دارد و آن این اســت کــه آن محصول 
صادراتی شــامل عوارض، مالیــات و ارزش افزوده 
نمی شود. درحالی که نرخ انرژی ماینرها به صورت 
میانگین صادراتی تعیین شــده، امــا علاوه بر آن، 
دوباره عوارض، مالیــات و ارزش افزوده به آن تعلق 

می گیرد و از نرخ تعیین شده تجاوز می کند.«

عمادالدین  قاسمی پناهرمزارز
روزنامه نگار

فراز و فرود روش های قانونی استخراج رمزارز

   نحوه نرخ گذاری
رئیس کارگروه اســتخراج انجمن بلاکچین با اشاره 
به اینکه در مصوبه هیأت وزیــران، نحوه تعیین نرخ 
به صــورت میانگین صادراتی درنظر گرفته شــده و 
موضوع به دســتگاه های ذی ربط محول شده است، 
می گوید: »در این بخش ما شــاهد نگاه منصفانه ای 
از ســوی وزارت نیرو و نفت نیســتیم. به این معنی 
که قانون به این وزارتخانه ها اجازه داده که تعرفه را 
به صورت میانگین صادراتی حساب کنند. درحالی که 
به لحاظ قانونی، شــرعی و عرفی میانگین ساعتی و 

میانگین وزنی را هم باید درنظر گرفت.«
بابک نیا میانگین ساعتی را به این معنی می داند که 

»اگر از 8700ساعت شــبانه روز فقط 200ساعت، 
محصولی را با قیمت جهانی می فروشیم نمی توانیم 
آن را به کل 8700ســاعت ســالانه تعمیم دهیم 
و علی القاعــده بایــد میانگین کل ســال را درنظر 

بگیریم.«
او در مــورد میانگیــن وزنی هم توضیــح می دهد: 
»به عنوان مثال، هــزار واحد از یــک محصول را به 
قیمت 3ســنت می فروشــیم، اما 100واحد از آن 
محصول را به قیمت 11ســنت می فروشــیم. قطعا 
میانگین وزنی در اینجا بســیار پایین تر از آن چیزی 

است که وزارت نیرو و نفت تعیین کرده اند.«

   محدودیت ها ساعتی است
رئیس کارگروه استخراج انجمن بلاکچین همچنین از مسئله خاموشی های دستوری یاد می کند و ادامه می دهد: 
»ما از محدودیت ها و کمبود انرژی و برق در کشور مطلع هستیم و تقاضای زیادی هم نداریم. اما مسئله این است 

که این محدودیت ها فصلی نیست، بلکه محدودیت ها ساعتی است.«
بابک نیا در این مورد توضیح می دهد: »در فصل تابســتان محدودیت برق در یک بازه ساعتی)مثلا 10 صبح تا 
10شب( وجود دارد. این در حالی است که از ساعت 10 شب تا 10صبح مصرف برق کشور بسیار پایین است و 
بخش های دیگر صنعت می توانند در این بازه فعالیت داشته باشند. به این ترتیب از تعطیلی کامل صنعت ماینینگ 

در تابستان جلوگیری و کشور هم از منافع آن برخوردار می شود.

فعالان صنعت استخراج رمزارزها با استقبال از روش های جدید تأمین انرژی خواستار رعایت قانون در تعرفه گذاری برق هستند
 آزمایش اتصال مستقیم موبایل
به اینترنت ماهواره ای در 2023

شــرکت فضایی اســپیس ایکس قصد دارد آزمایش سرویس 
ارتباط مستقیم ماهواره استارلینک با شبکه های سلولی روی 
زمین را با شــرکت معروف T-Mobile آغاز کند. به این ترتیب 
اتصال فضایی به اینترنت بــرای کاربران زمینی روی تلفن های 
هوشمند به راحتی انجام می شــود. به گزارش سی ان بی سی، 
جاناتان هوفلر، معاون فروش شــرکت استارلینک در اسپیس 
ایکس، در کنفرانس Satellite 2023 در واشــنگتن دی سی 
گفت: ما نه فقط با تجزیه و تحلیل بلکه با آزمایش و انجام ایده ها 
به صورت عملی اســت که چیزهای زیــادی می آموزیم. بازار 
خدمات داده مبتنی بر فضا که به طور مستقیم به دستگاه های 
روی زمین مانند تلفن های هوشــمند وارد می شــود، به طور 
گسترده دارای پتانسیل سودآوری است. بنابراین استارلینک 
قصد دارد با همکاری با اپراتورهای شبکه تلفن همراه زمینی یا 
MNOها و سازندگان دستگاه های دریافت اینترنت ماهواره ای 

در سراسر زمین خدمات خود را گسترش دهد.
اســپیس ایکس و تی موبایل چند ماه پیش شــراکت خود را 
اعلام کردند و متعهد شــدند تا به مناطقی که اصطلاحا کور 
است و اینترنت به آنجا نمی رسد، پایان دهند. اسپیس ایکس 
تا به امروز حدود 4هزار ماهواره اســتارلینک را به فضا پرتاب 
کرده است و اخیرا ماهواره های قدرتمندتر »V2Mini« خود 
را نیز ارسال کرده که به گفته مدیران این شرکت، ظرفیت آن 
به نسبت نسل قبلی آنها چهار برابر شده است. هافلر اعلام کرد 
که اسپیس ایکس در حال تولید 6 ماهواره در روز در تاسیسات 
خود در نزدیکی سیاتل اســت. او معتقد است که این شرکت 
دیگر ماهواره های قبلی اســتارلینک خود را تولید نمی کند. 

به گفته او اســپیس ایکس روزانه هزاران پایانه کاربری تولید 
می کند. درحالی که اســپیس ایکس قصد دارد ماهواره های 
نســل دوم خود را حتی از نســل قبلی بزرگ تر بسازد- البته 
تاکنون چند نمونه از آنها را ســاخته است- هافلر تأکید کرد 
که پرتاب این ماهواره ها بســیار نزدیک به پرتاب موشــک 
استارشیپ است؛ موشک قدرتمندی از این شرکت که هنوز 

به فضا نرسیده است.
هافلر گفت: اســپیس ایکس در  ماه آذر از نظر تعداد کاربران به 
یک نقطه عطف رسید و استفاده کنندگان از سرویس اینترنت 

ماهواره ای این شرکت به یک میلیون کاربر رسید. 

فناوری


